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دومین دور مذاکــرات ایران و آمریکا 
عصر دیروز در رم ایتالیا به پایان رسید.

سیدعباس عراقچی و استیو ویتکاف، 
وزیر خارجــه ایــران و نماینــده ویژه 
رئیس جمهور آمریکا، در سفارت عمان 
که محل مذاکرات تعیین شده بود، به طور 
غیرمستقیم و با واسطه گری سفیر عمان 

گفت وگو کردند.
وزیر خارجه کشــورمان در پایان دور 
دوم مذاکرات ایران و آمریکا در رم گفت: 
امروز حدود چهار ساعت مذاکره داشتیم. 
در ادامه جلسه گذشته این بار هم جلسه 
خوبی بود و می توانم بگویم مذاکرات رو به 
جلو است. امروز توانستیم درباره اصول و 
اهداف به تفاهم بهتری برسیم. قرار شد 
مذاکرات ادامه پیدا کــرده و وارد مرحله 
بعدی شود و جلسات کارشناسی شروع 

شود.
ســید عباس عراقچی ادامــه داد: از 
چهارشــنبه این هفته مذاکرات فنی در 
سطح کارشناسان در عمان آغاز خواهد 
شد. طبیعی است که کارشناسان فرصت 
بیشتری برای این دارند که وارد جزئیات 
بیشتری برای توافق شوند. ما شنبه آینده 

در عمان ملاقــات خواهیم کرد تا نتیجه 
کار کارشناسان را بررسی کرده و ببینیم 

چقدر به توافق نزدیک هستیم.
وزیر امورخارجه تاکید کرد: مذاکرات 
در فضای ســازنده برگزار شد و می توانم 

بگویم رو به جلو است.
وی درخصوص گمانه زنی ها و شایعات 
منتشر شده در دور دوم مذاکرات گفت: 
گمانه زنی و تفسیر و تحلیل های شخصی 
یا با اهداف و اغراض مختلف همیشه در هر 
مذاکره ای وجود داشته است؛ اما من هیچ 
کدام از این گمانه زنی ها را تایید نمی کنم.

عراقچــی افــزود: آنچه پشــت میز 
مذاکرات می گذرد مذاکره برای مذاکرات 
است وقتی که مذاکرات به نتیجه برسد، 
نتیجه خودش را نشان خواهد داد. مردم و 
رسانه ها به این گمانه زنی ها توجه نکنند 

تا مذاکرات به نتیجه برسد.
وزیر خارجه گفت: آمریکایی ها تاکنون 
هیچ بحث غیرمرتبط با موضوع هسته ای 
را مطرح نکردند. ما گفته ایم که مذاکره  ما 
مرتبط با مسائل هسته ای است و  موضوع 

دیگری را نمی پذیریم.
در همین راســتا، اســماعیل بقایی، 

ســخنگوی وزارت امور خارجــه نیز در 
شــبکه اجتماعی ایکس نوشت: »امروز 
گفت وگوهای غیرمستقیم مفیدی میان 
ایران و آمریکا با وســاطت وزیر خارجه 
عمان در فضایی ســازنده برگزار شــد. 
دو طــرف توافق کردنــد گفت وگوهای 
غیرمســتقیم را طی چند روز آینده در 
سطح فنی از سر گیرند و متعاقباً  در روز 
شنبه آینده در ســطح دو مذاکره کننده 

ارشد ادامه دهند.«

تأکید طرفین بر دستیابی به توافقی 
عادلانه، پایدار و الزام آور

حساب کاربری وزارت خارجه عمان 
در شــبکه اجتماعی ایکس خبر داد که 
مذاکرات در چند روز آینده در مســقط 
ادامه پیدا خواهد کرد و نوشت:  »عباس 
عراقچی و استیو ویتکاف موافقت کرده اند 
که وارد مرحله  بعدی مذاکرات شــوند؛ 
مذاکراتی که با هدف دستیابی به توافقی 
عادلانه، پایدار و الزام آور انجام می شود؛ 
توافقی کــه اطمینان خواهــد داد ایران 
کاملًا عاری از سلاح های هسته ای باقی 
بماند و تحریم ها لغو شــود، در حالی که 

توانایی توسعه انرژی هسته ای صلح آمیز 
خود را حفظ کند. «

این بیانیه ادامه داده اســت که »تنها 
از طریق گفت وگو و ارتباط شفاف است 
کــه می توانیم به توافــق و درکی معتبر 
و متقابــل برای منافع همــه طرف های 
ذی ربط در سطح منطقه ای و بین المللی 

دست یابیم.«

نشانه هایی که امید به مصالحه را 
تقویت کردند

چندین دهه اســت که روابط ایران و 
آمریکا تحت الشعاع اختلافات سیاسی، 
تحریم هــای اقتصــادی و تنش هــای 
منطقه ای قرار گرفته اســت. با این حال، 
آغاز مذاکرات اخیر نشــان دهنده تمایل 
دو طرف برای عبور از این وضعیت است. 
در هفته گذشته، فضای دیپلماتیک میان 
ایران و آمریکا با پیام هایی از حســن نیت 
و گاهی هــم تهدید همراه بــود. ایران با 
تأکید بر حفظ عزت ملــی و حقوق خود 
وارد مذاکرات شد و طرف آمریکایی هم 
به نظر می رســد درصدد است تا مواضع 
خود را در قالبی سازنده تر ارائه دهد. دور 
دوم مذاکرات ایــران و آمریکا نیز فضایی 
مثبت و ســازنده داشــت و امیدها را  به 
مصالحه تقویت کرد. جعفر محمدی در 
عصر ایران 5 نکته را در این باره قابل تأمل 

دانسته است:
1- هر چند مذاکــرات ایران و آمریکا 
در رم، پایتخت ایتالیا برگزار شد، ولی رم 
میزبان نبود و فقط مکان مذاکره بود؛ این 

بار نیز میزبان عمان بود و گفت و گوها در 
سفارت این کشور در رم و با واسطه گری 
وزیر خارجه عمان برگزار شــد. اگر این 
مذاکرات به نتیجه برســد و صلح را برای 
منطقه به ارمغان بیاورد، جایگاه منطقه 
ای و جهانی عمان، بسیار تقویت خواهد 
شــد. نگاه مثبت مردم ایران به عمان نیز 
مثبت تر می شود و روابط دو ملت، بیش 
از هر زمان دیگری مستحکم خواهد شد. 
حسن نیت عمانی ها تا بدین جای کار نیز، 

ستودنی است.
2- برگزاری دور اول مذاکرات ایران و 
آمریکا در عمان، از آن نظر که بالاخره تابو 
شکست و دو طرف به طور علنی با یکدیگر 
گفت و گو کردند، حائز اهمیت فراوان بود 
و ارزش راهبردی داشت. با این حال، در 
مرحله نخســت، موضوعات کلی مورد 
بحث قرار گرفتند و از این رو، تفاهم اولیه 
و کلی دور از انتظار نبود. نگرانی از این بود 
که بعد از بازگشــت مذاکره کنندگان به 
کشورهایشان و بررســی نتایج دور اول، 
مذاکرات در دور دوم، با موانع جدی روبرو 
شود خاصه آن که در طول هفته گذشته، 
مواضع ضــد و نقیضی از ســوی آمریکا 

شنیده شد.
با این حال، بعد از 4 ساعت مذاکره در 
رم، این نگرانی از بین رفــت و با گزارش 
عراقچی از مذاکرات، مشــخص شد که 
روند، همچنان رو به جلوســت و مذاکره 
کنندگان توانســته اند گام های مثبتی 

برای رسیدن به مصالحه بردارند. 
مهم ترین نشــانه مثبت بودن روند 

مذاکرات 2 چیز است:
اول این که قرار شده کار کارشناسی 
هیأت های فنی طرفین آغاز شود. معنای 
این سخن آن است که عراقچی و ویتکاف 
درباره چارچوب اصلی به توافق رسیده اند 
و حالا قرار اســت روش اجرای آن توسط 
هیات های فنی بررسی شود. مثلًا ممکن 
اســت درباره حد غنی سازی توافق شده 
باشد و حالا باید کارشناسان، روش های 
اجرایی و راستی آزمایی را بررسی کنند 
یا ممکن است درباره اصل رفع تحریم ها 
توافق شده باشد و کارشناسان باید موانع 
بانکی و قانونــی و ... را مــورد مداقه قرار 

دهند.
دوم این که کارشناسان چهارشنبه کار 
خود را آغاز می کنند و عراقچی و ویتکاف 
روز شــنبه نتایج کار آنها را بررســی می 
کنند. این فاصله اندک زمانی نشان می 
دهد که کار ســخت و زمان بری در میان 

نیست و این، نشانه مثبتی است.
3 - تا بدین جای کار، گویا طرفین، هم 
خط قرمزهای خود را حفظ کرده اند و هم از 

خط قرمزهای مقابل عبور نکرده اند. یعنی 
ایران موفق شده اصل غنی سازی را حفظ 
کند و آمریکا نیز روی عدم دستیابی ایران 
به سلاح هسته ای پابرجا مانده است. اگر در 
ادامه مذاکرات نیز این تعامل برقرار باشد، 

امضای سند صلح، بسیار نزدیک است.
4 - مکاتبــه رهبر انقــلاب و رئیس 
جمهور روســیه و نیز ســفر عراقچی به 
مســکو قبل از عزیمت به رم هم نشــانه 
قدرتمندی است از این که مذاکرات ایران 
و آمریکا به خوبی و با سرعت مناسب پیش 
می رود. روس ها همــواره مخالف عادی 
ســازی روابط ایران و آمریکا بوده اند ولی 
بعد از مکاتبه اخیر، از روند مذاکرات ابراز 
رضایت کرده اند. گو این که تهران توانسته 
سیاســت توازن را برقرار کنــد و نگرانی 
روس ها را مرتفع یا دستکم مدیریت کند. 
حضور  رافائل گروسی، مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در رم همزمان با 
مذاکرات ایران و آمریکا نیز نشان می دهد 
که آژانس به رونــد مذاکرات خوش بین 

شده است.
5 - هر چند مذاکــرات تا این مرحله، 
حتی بهتر از آنی که تصور می شــد پیش 
رفته و طرفیــن از آن رضایت دارند، ولی 
سیب سیاســت که به هوا پرت می شود 
تا به زمین برگردد، هزار چرخ می خورد. 
بنابراین باید همچنان بــا نگرانی و دقت 
روند را پایید خاصه آن که سرسخت ترین 
دشــمن مصالحه ایران و آمریکا، یعنی 
اسرائیل از هیچ کاری برای ایجاد اخلال 
مضایقه نمی کند، هر چند که تا بدین جای 
کار و علی الظاهر، ترامــپ، ترمز تل آویو 
را کشیده اســت ولی نمی توان احتمال 

سنگ اندازی را منتفی دانست. 
در مجموع، تاکنون، امید بر ناامیدی 
غالب اســت و امید که تا پایان نیز چنین 

باشد.

پادشاه عمان به دیدار پوتین می رود
سفر میانجی مذاکرات ایران- آمریکا 

به مسکو
رسانه های عمان و روســیه گزارش دادند که هیثم بن 
طارق آل سعید،  پادشاه عمان،  سه شنبه این هفته به روسیه 
سفر و با ولادیمیر پوتین،  رئیس جمهور روسیه دیدار خواهد 
کرد. مســقط اعلام کرد که پوتین پادشاه عمان را برای یک 
سفر دو روزه به روســیه از دوشنبه آینده دعوت کرده است. 
بنابر اعلام کرملین، »مسائل جاری بین المللی و منطقه ای« 
و بهبود روابط تجاری دو کشور در دستور کار این دیدار قرار 
دارد. پادشــاهی عمان می گوید که این دیدار در چارچوب 
ارتقای روابط دو کشور عمان و روسیه به شکلی انجام می شود 
که منافع دو کشور برآورده شود. نظر به اینکه عمان میانجی 
مذاکرات جاری میان ایران و آمریکاســت و با توجه به سفر 
اســتیو ویتکاف و عباس عراقچی همزمان با دور اول و دوم 
مذاکرات به روسیه؛ ناظران این ســفر را مرتبط با مذاکرات 

جاری میان تهران و واشنگتن ارزیابی می کنند
    

نماینده تندرو مجلس: 
مذاکره کنندگان را از انجام مذاکره 

منع نخواهیم کرد
نماینده چادگان، فریدن و فریدونشهر در مجلس که از 
جمله نمایندگان تندرو به شــمار می آید، در گفت وگویی 
عنوان کرد:  درباره مذاکره فعلی بــا آمریکا باید بگویم که به 
طرف غربی خوش بین نیســتیم، اما با توجه به بیانات اخیر 
رهبر انقلاب درباره مذاکره غیرمستقیم میان ایران و آمریکا، 
قطعا مذاکره کنندگان را از انجام مذاکره منع نخواهیم کرد. 
به گزارش ایسنا، اسماعیل سیاوشی، ادامه داد:  وزارت خارجه 
با تکیه بر اصول ثابت انقلاب و نظام جمهوری اســلامی در 
حال انجام وظیفه است و مسئولین دیگر وزارتخانه ها بدانند 
که فعالیت آنان هیــچ ربطی به نتیجه مذاکــرات نخواهد 
 داشت. در حال حاضر اولویت کشور موضوعات اقتصادی و 

معیشتی است.
    

تحرکات جدید تل آویو همزمان با دور دوم مذاکرات 
ایران و آمریکا؛

احتمال حمله محدود اسرائیل 
به تأسیسات هسته ای ایران وجود دارد

یک مقام اسرائیلی و دو منبع آگاه روز شنبه به خبرگزاری 
»رویترز« گفتند که ارتش این رژیم ممکن است حمله ای 
محدود به ایران انجام دهد که به حمایت کمتری از ســوی 
آمریکا نیاز دارد. این حمله بســیار کوچک تر از آن چیزی 
خواهد بود که اســرائیل در ابتدا به واشنگتن پیشنهاد داده 
بود. یک مقام بلندپایه امنیتی ایران نیز به رویترز گفت که 
تهران از طرح های اسرائیل آگاه است و »با شدت و قاطعیت« 
به هرگونه حمله ای پاسخ خواهد داد. این مقام ایرانی تأکید 
کرد: »اطلاعات موثقی در اختیار داریم که نشــان می دهد 
اســرائیل در حال برنامه ریزی برای حمله ای گســترده به 
سایت های هسته ای ایران اســت. این ناشی از نارضایتی از 
تلاش های دیپلماتیک جاری درباره برنامه هسته ای ایران 
و همچنین نیاز نتانیاهو به چنین اقدامی برای حفظ آینده 

سیاسی اش است«.
    

سخنگوی شورای نگهبان:
در شورا نسبت به CFT ایراد داشتیم 

نه درباره کنوانسیون پالرمو
ســخنگوی شــورای نگهبــان، با اشــاره به بررســی 
کنوانســیون های CFT و پالرمــو در مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام، اعلام کرد: شــورای نگهبان تنها نسبت به 
CFT ایراداتی داشته و علت طرح مجدد پالرمو در مجلس، 
اصرار مجلس بر مصوبه خود در پی ایرادات هیأت عالی نظارت 
مجمع است.  هادی طحان نظیف، در نشست خبری دیروز، 
ادامه داد: علت اینکه الحاق به کنوانسیون پالرمو در دستور کار 
مجلس قرار گرفته، ایرادات هیأت عالی نظارت مجمع و اصرار 
مجلس بر مصوبه خود است؛ ایرادات هیات عالی نظارت از 

سوی شورای نگهبان به مجلس ابلاغ می شود.
    

واکنش زیباکلام به بیانیه رضا پهلوی درخصوص مذاکرات:
معظم له امیدوارند به قدرت برسند!

صادق زیباکلام، استاد دانشگاه، در واکنش به بیانیه رضا 
پهلوی در آستانة دور دوم مذاکرات در رم، در حساب شخصی 
خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »درحالی که بسیاری 
از ایرانیان نگرانند که مبادا کار با ترامپ به درگیری بکشد و 
مملکت نابود شود، جناب شاهزاده ولیعهد برعکس، از ترامپ 
می خواهند که مبادا با نظام کنار بیاینــد. امیدوارند که در 
نتیجه جنگ، دری به تخته ای بخــورد و معظم له به قدرت 
برسند؛ ولو آنکه یک تیر چراغ در مملکت سالم نمانده باشد.« 
یادآور می شود، رضاشاه دوم! در آستانه مذاکرات هسته ای 
در بیانیه ای ابراز نگرانی کرد که: »مذاکرات هسته ای، صلح 
را به خاورمیانه نخواهد آورد. جمهوری اســلامی با صداقت 
وارد مذاکره نمی شود و از دیپلماســی تنها به عنوان ابزاری 
برای خرید زمان، کاهش فشارها و تحکیم قدرت خود بهره 
می بــرد.« وی از»ایالات متحده و متحدانــش در بریتانیا، 
فرانســه، آلمان و ایتالیا« خواســت: »در کنار ملت ایران 
 بایستید. با مردم ایران همراه شوید و با رژیم افراطی در تهران 

معامله نکنید.«
    

ارزیابی بروجردی از سفر خالد بن سلمان به تهران: 
عزم عربستان برای باز کردن صفحه جدید 

در روابط با ایران
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شــورای اســلامی با تاکید بر اینکه افزایش روابط ایران و 
عربستان منشــا تحولات مهمی در منطقه می شود، گفت: 
حضور وزیر دفاع عربســتان در ایران، نشان دهنده عزم این 
کشور برای باز کردن صفحه جدید در روابط دوجانبه است. 
علاءالدین بروجردی در گفت وگو بــا ایرنا، افزود: وزیر دفاع 
عربستان، ولیعهد دوم عربستان است یعنی سومین شخصیت 
برجسته این کشور محسوب می شود و با توجه به اینکه حامل 
پیام پادشاه عربستان برای مقام معظم رهبری بود طبیعتا با 
یک ماموریت ویژه به تهران آمد. وی ادامه داد: با توجه به اینکه 
سیاست ایران داشتن رابطه خوب با همه همسایگان است و 
عربستان هم یکی از مهمترین کشورهای همسایه محسوب 
می شــود، از این سفر استقبال شــد و ما هم متقابلًا همین 
سیاست را دنبال می کنیم که این روابط گسترش یابد و به 

بهترین شکل جلو برود.

در پایان دور دوم، ایران و آمریکا برای ورود به مرحله بعدی مذاکرات توافق کردند؛روی موج کوتاه

پیشرفت دیپلماسی در نشست رم

چندین ماه از آغاز به کار دولت جدید می گذرد و جز رفع فیلتر واتساپ و گوگل پلی، تغییری 
دیگری در روند فیلترینگ ایجاد نشده است، و به گفته حامد بیدی دولتی که با شعار رفع فیلتر 

آمد، حالا هیچ برنامه ای در این زمینه ندارد.
یک کنشگر فضای مجازی در گفت وگو با خبرآنلاین، در پاسخ به این پرسش که با توجه به 
اینکه واتساپ رفع فیلتر شد اما دیگر پلتفرم ها همچنان مسدود هستند، تصمیم گیری اصلی 
در زمینه رفع فیلترینگ در اختیار دولت است یا شورای عالی فضای مجازی، گفت: »دولت اگر 
بخواهد می تواند با یک دستور مستقیم این کار را انجام دهد. از نظر جایگاه و قدرت اجرایی، چنین 
امکانی وجود دارد و هیچ قانونی هم جلو آن را نمی گیرد. البته ممکن است درباره برخی موارد، مثل 
فیلترینگ تلگرام، دستور قضایی وجود داشته باشد، اما این هم با هماهنگی در سطح شورای سران 
قوا قابل حل است. در واقع، دولت اگر بخواهد، می تواند چنین همگرایی ای ایجاد کند. ارجاع مسئله 
به شورای عالی فضای مجازی در حالی صورت می گیرد که اساساً این شورا با فلسفه ی محدودسازی 
اینترنت شکل گرفته است. بنابراین، نباید انتظار داشــت نهادی که از ابتدا برای محدودسازی 

ایجادشده، رفع فیلتر را در اولویت قرار دهد.«
حامد بیدی گفت:»من فکر می کنم دولت در حال حاضر هیچ عزم و اراده ای برای رفع فیلترینگ 
ندارد. پرونده ی رفع فیلترینگ در دولت بسته شده است و هیچ انگیزه ای نه در دولت، نه در وزارت 
ارتباطات، و نه در سایر نهادهای اجرایی برای پیگیری این مسئله وجود ندارد. به نظر می رسد حتی 
رفع فیلتر واتساپ و گوگل پلی هم صرفاً یک حرکت نمادین و نتیجه ی چانه زنی برای عبور از فشار 
اجتماعی بوده است.« به گفته این کنشگر فضای مجازی »هیچ برنامه عملیاتی مشخصی وجود 
ندارد و سخنانی که از سوی مسئولان شنیده می شود، صرفاً برای کاستن از فشار افکار عمومی 

است. آخرین مصوبه شورای عالی فضای مجازی نیز نشان می دهد که دیگر خبری از رفع فیلتر 
نخواهد بود. در عوض، چند پروژه ی تحت عنوان “درگاه حکمرانی پذیر” مطرح شده که بیشتر از 

آنکه به آزادسازی فضای مجازی کمک کند، به سمت کنترل و محدودسازی بیشتر می رود.«
او در ادامه در پاسخ به این پرسش که به نظر شما چرا واتساپ توانست رفع فیلتر شود، اما دیگر 
پلتفرم ها رفع فیلتر نشدند گفت: »دلیل اصلی اش این است که واتساپ و گوگل پلی در دسته ی 
رسانه قرار نمی گیرند. مشکل اصلی با پلتفرم هایی است که نقش رسانه دارند. اینستاگرام، توییتر، 
یوتیوب و سایر پلتفرم های رسانه ای در چارچوب سیاست های فعلی نمی گنجند و هیچ نشانه ای 
از عزم برای رفع فیلتر آن ها وجود ندارد، مگر اینکه شخص رئیس جمهور مستقیماً وارد عمل شود. 
همان طور که در موضوع مذاکره با آمریکا دولت توانست با هماهنگی سطوح بالای حاکمیت پیش 
برود، در زمینه ی فیلترینگ هم فقط در آن سطح امکان پذیر است، نه از مسیر شورای عالی فضای 

مجازی که اساساً کارکردی معکوس دارد.«

فشار افکار عمومی کم شده است
 بیدی در ادامه در مورد نقش رئیس جمهور در این مسئله گفت:»هنوز هم رئیس جمهور از 
نظر قانونی قدرت رفع فیلتر همه پلتفرم ها را دارد. اما به نظر می رسد که فشار افکار عمومی کم 
شده، رسانه ها کمتر به این موضوع می پردازند و جامعه هم دیگر مثل قبل پیگیر نیست. همین 
باعث شده دولت مسیر کم هزینه تر را انتخاب کند و موضوع را به شورای عالی فضای مجازی حواله 
دهد؛ شورایی که مأموریت اصلی اش توسعه ی شبکه ملی اطلاعات و کاهش وابستگی به اینترنت 

جهانی است.«

 او افزود:»البته توجه کنید که بحث اینترنت در ایران دو بعُد دارد: یکی فیلترینگ داخلی، و 
دیگریت تحریم های بین المللی. بسیاری از سرویس های اینترنتی جهانی به خاطر تحریم ها برای 
آی پی های ایرانی در دسترس نیستند. از سوی دیگر، به دلیل نداشتن دسترسی به پرداخت های 
بین المللی، نمی توانیم از خدمات حرفه ای اینترنت استفاده کنیم. بنابراین، اگر قرار باشد مذاکراتی 
با آمریکا انجام شود، یکی از مطالبات باید رفع تحریم های فناوری و خدمات اینترنتی باشد، وگرنه 
حتی اگر تمام پلتفرم ها رفع فیلتر شوند، باز هم نمی توانیم از مزایای کامل اینترنت استفاده کنیم.«
 بیدی در آخر در پاسخ به این پرسش که اگر در سال 14۰4 هم هیچ پیشرفتی حاصل نشود، 
آینده ی فضای مجازی ایران را چگونه می بینید، گفت:»آینده ی این فضا به طور مستقیم به مردم، 
رسانه ها و جامعه ی مدنی بستگی دارد. اگر فشار مطالبه گری ادامه یابد، شاید بتوان امید داشت. اما 
اگر این روند فعلی ادامه پیدا کند، سیر نزولی در حوزه فناوری شتاب خواهد گرفت. ما همین حالا 
هم از بسیاری از کشورهای منطقه عقب افتاده ایم. حذف از جهان فناوری، در جهانی که فناوری 

پایه ی تمدن است، به معنای حذف تمدنی ایران از نقشه ی جهان خواهد بود.«

چرا واتساپ رفع فیلتر شد، اما دیگر پلتفرم ها نه؟

رفع فیلترینگ از مسیر شورای عالی فضای مجازی شدنی نیست

گزارش

در حالی که دومین دور مذاکرات ایران و آمریکا پیرامون مســائل 
هسته ای دیروز در رم و با میزبانی عمان برگزار شد، نشانه های متعددی از 
تغییر فضای منطقه ای نسبت به روند گفت وگوها میان تهران و واشنگتن 
به چشم می خورد. برخلاف یک دهه پیش و فضای حاکم بر منطقه که 
با نوعی بی اعتمادی و حتی مخالفت پنهان و آشکار برخی کشورهای 
عربی، به ویژه عربستان سعودی، نسبت به برجام همراه بود، اکنون به 
نظر می رسد که همان بازیگران منطقه ای نه تنها مانع توافق نیستند، 

بلکه در مواردی، از آن استقبال و حتی حمایت می کنند.
سفر چند روز پیش خالد بن سلمان، وزیر دفاع عربستان سعودی 
به همراه یک هیات عالی رتبه ۷۰ نفره به تهران و دیدار وی با عالی ترین 
مقامات جمهوری اسلامی ایران و ابلاغ پیام پادشاه این کشور به رهبر 
انقلاب و گفت وگو پیرامون مسائل منطقه ای، یکی از نشانه های روشن 
این تغییر رویکرد است. سفر وزیر عربستان سعودی در حالی انجام شد 
که دور اول مذاکرات ایران و آمریکا نیز هفته پیش در مسقط برگزار شده 
بود. این هم زمانی نه تنها تصادفی نیست، بلکه نشان از هماهنگی های 
آشکار و نانوشــته میان قدرت های منطقه ای برای مدیریت شرایط 

جدید دارد.

از برجام تا امروز؛ چرا مخالفت عربی در گذشته وجود داشت؟
در سال 2۰15 و با نهایی شدن توافق برجام، بسیاری از کشورهای 
عربی خلیج فارس از جمله عربستان سعودی، امارات متحده عربی و 
بحرین نسبت به این توافق ابراز نگرانی کردند. این نگرانی ها عمدتاً ریشه 
در دو عامل داشت: نخست، بیم افزایش قدرت اقتصادی و نظامی ایران 

در پی رفع تحریم ها و دوم، نگرانی از خروج تدریجی آمریکا از منطقه 
در سایه توافق هســته ای و تنها ماندن متحدان دیروز در برابر رقیب 

امروزشان که دست و پایش از زنجیره تحریم ها باز شده بود.
در واقع، کشورهای عربی در آن مقطع زمانی احساس می کردند که 
توافق هسته ای به تقویت موقعیت ژئوپلیتیکی ایران در منطقه منجر 
خواهد شد، بدون آنکه نگرانی های امنیتی آنان نسبت به نفوذ منطقه ای 
ایران مورد توجه قرار گیرد. از ســوی دیگر، برجام در قالبی دوجانبه 
میان ایران و غرب )به ویژه آمریکا( انجام شد، و کشورهای منطقه در 
حاشیه این توافق قرار داشتند. اما امروز چه چیزی تغییر کرده است؟ 
به نظر می رسد تحولات یک دهه اخیر در منطقه، تحولات ژئوپلیتیکی 
جهانی، ناکارآمدی سیاست فشار حداکثری در رسیدن به اهداف خود 
و تبعات اقتصادی ناشی از تنش ها موجب شده که بازیگران منطقه ای 
نیز درک تازه ای از واقعیت های جاری به دست آورند. اکنون، بسیاری 
از کشورهای عربی، به ویژه عربستان سعودی، به این نتیجه رسیده اند 

که ثبات منطقه ای بدون تعامل با ایران و تنظیم نوعی توافق کلی که 
شامل ابعاد سیاسی، امنیتی و اقتصادی باشد، ممکن نیست. از سوی 
دیگر، تاکیدات ایران در حوزه تعامل با کشورهای منطقه و تلاش های 
پی در پی برای متقاعد کردن کشورهای عربی برای گفت وگو با تهران و 
پیشبرد دیپلماسی بالاخص در یک سال اخیر، توانسته بخشی از دیوار 
بی اعتمادی گذشته را کوتاه و روابط خدشــه دار شده دیروز را ترمیم 
کند. آغاز فصل تازه ای از روابط دیپلماتیک میان تهران و ریاض پس از 
توافق در پکن، فرصتی را فراهم آورده که امروز در قالب هماهنگی های 
منطقه ای برای مدیریت روند مذاکرات ایران و آمریکا نمود یافته است.

جنبه های سیاسی و امنیتی حمایت عربی از توافق جدید
در سطح سیاسی و امنیتی، کشورهای عربی اکنون بیش از گذشته 
نگران بی ثباتی داخلی در کشورهای همسایه، رشد تهدیدات غیردولتی 
و استمرار جنگ های نیابتی هستند. تجربه یک دهه درگیری در سوریه، 
یمن، عراق و لبنان نشان داده که تشدید رقابت ایران و آمریکا، و به تبع 
آن ایران و کشورهای عربی، نه تنها هیچ  یک از بازیگران را به اهداف خود 
نمی رساند، بلکه هزینه های امنیتی و اقتصادی فزاینده ای به همراه 
دارد. در این زمینه، به نظر می رسد که کشورهای عربی امیدوار باشند 
که یک توافق جدید، می تواند به کاهش تنش ها در منطقه و ایجاد فضای 
مناسب برای تعامل کمک کند و زمینه ساز حل و فصل سایر مسائل مورد 

اختلاف میان ایران و کشورهای منطقه شود.
در این رابطه، عربستان سعودی که در یک دهه گذشته سیاست 
تقابل را در پیش گرفته بود، به صورت آشکاری در سال های اخیر تلاش 
کرده است تا سیاست خارجی خود را از به سمت تعامل تغییر دهد. در 
این راستا، بهبود روابط با ایران و تلاش برای حل  بحران یمن، در راستای 

مدیریت فضای پرتنش منطقه ای صورت گرفته اند. از این رو، حمایت 
عربستان و دیگر کشورهای عربی از روند مذاکرات کنونی میان ایران و 
آمریکا، نه از ســر تغییر ماهوی نگاه به تهران، بلکه به عنوان بخشی از 

راهبرد کاهش تنش و افزایش ثبات منطقه ای تلقی می شود.
در کنار دلایل سیاسی و امنیتی، ملاحظات اقتصادی نقش مهمی 
در تغییر رویکرد کشورهای عربی نسبت به توافق احتمالی جدید با ایران 
دارد. پس از سال ها تجربه تحریم و محدودیت های تجاری، اقتصادهای 
منطقه به خوبی دریافته اند که ثبات اقتصادی در گرو کاهش خصومت، 
مدیریت تنش های منطقه ای و ایجاد امنیت پایدار در خلیج فارس و 

تنگه هرمز به عنوان دالانگاه مدیریت انرژی در جهان است.

از تقابل به تعامل
روند کنونی مذاکرات ایران و آمریکا، اگرچه همچنان با ملاحظات و 
چالش های جدی همراه است، اما در مقایسه با تجربه برجام، در بستری 
متفاوت در حال شکل گیری است. یکی از تفاوت های اساسی این روند، 
همراهی ضمنی یا حتی حمایتی کشورهای عربی، به ویژه عربستان 
سعودی، از اصل گفت وگو و توافق است.این همراهی، به گونه ای است که 
شاید بتوان گفت کشورهای عربی اکنون نه تنها مخالف توافق نیستند، 
بلکه خود بخشی از معادله هستند و می کوشند نقش فعال تری در تعیین 

آینده تعاملات منطقه ای ایفا کنند.
در نهایت، اگر این روند با موفقیت ادامه یابد، می توان امیدوار بود که 
برخلاف تجربه تلخ برجام که در غیاب حمایت منطقه ای و با محوریت 
بازیگران فرامنطقه ای شکل گرفت، توافق جدیدی میان ایران و آمریکا 
بتواند با همراهی و مشارکت بازیگران بومی، پایه گذار نظمی باثبات تر و 

چندجانبه در خاورمیانه باشد.

تغییر رویکرد کشورهای عربی؛ از مخالفت با برجام تا حمایت از توافق جدید ایران و آمریکا
یادداشت

محمدابراهیم ترقی نژاد

پس از پایان دور دوم مذاکرات؛ 
حساب کاربری وزارت خارجه 

عمان در شبکه اجتماعی 
ایکس خبر داد که مذاکرات 
در چند روز آینده در مسقط 

ادامه پیدا خواهد کرد:  »عباس 
عراقچی و استیو ویتکاف 
موافقت کرده اند که وارد 

مرحله  بعدی مذاکرات شوند؛ 
مذاکراتی که با هدف دستیابی 

به توافقی عادلانه، پایدار و 
الزام آور انجام می شود؛ توافقی 

که اطمینان خواهد داد ایران 
کاملًا عاری از سلاح های 

هسته ای باقی بماند و تحریم ها 
لغو شود، در حالی که توانایی 

توسعه انرژی هسته ای 
صلح آمیز خود را حفظ کند. «

تا بدین جای کار، گویا طرفین، 
هم خط قرمزهای خود را حفظ 
کرده اند و هم از خط قرمزهای 

مقابل عبور نکرده اند. یعنی 
ایران موفق شده اصل 

غنی سازی را حفظ کند و 
آمریکا نیز روی عدم دستیابی 
ایران به سلاح هسته ای پابرجا 

مانده است. اگر در ادامه 
مذاکرات نیز این تعامل برقرار 

باشد، امضای سند صلح، بسیار 
نزدیک است


